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س�ام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق ش�م�اره 88498445 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.

  
  اتوبان يا درياچه ؟!

مهماندوست – تهران:  ظرفيت يك روز باراني را هم نداريم و بايد با 
پتو آب هاي خيابان را جمع كنيم. 

اتوبان ها هم به درياچه بيشتر شبيه شده است تا اينكه يك جاده باشند. 
اميدوارم در روزهايي كه هوا خوب است، مسئولان فكري به حال اين 
روزهاي باراني كنند تا اينگونه مردم با مش��كلات ريز و درشت مواجه 

نشوند. 
  

 ماشين نگو، ارابه بگو!
نيلوفر – قزوين:  آس��فالت هاي ناهموار در استان قزوين سبب شده 
تا ماش��ين هاي ما به يك ارابه تبديل ش��ود. حتي آرام رفتن هم ديگر 
تأثيري در خراب نشدن ماشين ها ندارد. لطفاً كمي هم به جاي تهران به 

آسفالت هاي مخروبه قزوين رسيدگي كنيد. 
  

 باز باران باز كرايه! 
كاويان كريم زاده � تهران:  در شرايطي كه هر روز مسير محل كار تا 
خانه را با تاكسي با 1000 تومان طي مي كردم اما روز گذشته با 2 هزار 
توماني كه در دستانم بود، هيچ كس حاضرنبود كه من را سوار كند. در 
آخر هم با گذشت يك س��اعت با هزار تومان بيشتر از روزهاي گذشته 

راهي منزل شدم. 
  

 آبگرفتگي مترو 
نيازوند � تهران :روز قبل مثل هميشه به ايستگاه وليعصر )عج( رفتم تا 
راهي آزادي شوم اما متأسفانه مترو را آب گرفته بود و اجازه سوار شدن را به 
ما ندادند و اعلام كردند كه فعلًا قطاري به سمت آزادي نمي رود. نمي دانم 

پاسخگوي نيازهاي روزانه ما در روزهاي باراني كدام نهاد است؟
  

 سالمندان در متروي شهدا راحتند! 
پاسخ به جوان: شركت مترو در پاسخ به مطلب با عنوان »سالمندان 
در متروي شهدا معذبند« در تاريخ 91/1/17 كه در خط جوان منتشر 

شد، توضيح داده است: 
در حال حاضر ايس��تگاه ميدان شهدا از س��طح خيابان تا روي سكو ها 
داراي 12 دس��تگاه پله برقي فعال مي باشد و خوش��بختانه هيچ گونه 
مش��كلي در اين رابطه در هنگام ب��الا رفتن يا پايين آمدن مس��افران 

وجود ندارد. 

هنوز »تك فرزندي« ذائقه اكثريت است
گزارش »جوان« از ناموفق بودن برنامه هاي دولت در افزايش جمعيت زهرا چيذري

  گزارش يك

| روزنامه جوان |  شماره 3660  قانون برخورد با »مديران وعده باز«دو شنبـه 28 فروردين  1391 | 24 جمادي الاول 1433| 
زماني كه يك مس��ئول و مدير قولي مي دهد اما به آن عمل نمي كند، 
افكار عمومي چه نتيج��ه اي مي گيرد؟ آيا نتيجه گي��ري مردم درباره 
اين رخداد، مهم است؟ چرا س��ازوكاري براي توبيخ مديراني كه وعده 
مي دهند و به آن عمل نمي كنند وجود ندارد؟ چرا نمايندگان مجلس 
تاكنون قانوني براي برخورد با »مديران وعده باز« تصويب نكرده اند؟ و 
چرا همين نمايندگان، در موارد زيادي، خود وعده هاي بي س��رانجام 
مي دهند؟ به نظر شما مديري كه وعده مي دهد و بعد، وعده هايش را به 
قربانگاه پيمان شكني مي برد، قابل اعتماد است؟ وعده اجرا نشده همانند 
بمب خنثي نشده است با اين تفاوت كه بمب را در يك مكان فيزيكي 
مي كارند، اما وعده در ذهن افراد كاشته مي شود؛ بمبگذاران را دستگير 
و مجازات مي كنند، اما آيا تا به حال شنيده ايم كه مديري به خاطر كار 

گذاشتن بمب وعده دروغين مجازات شود؟ 
هر رفتاري كه از ما سر مي زند نشانه شخصيت ماست. يكي از اين رفتارها 
»خوش قولي« يا همان وفاي به عهد است. فردي كه قولي به كسي يا كساني 
مي دهد به فردي مي ماند كه يك ديگ پر از آب داغ را مي خواهد از جايي به 
جايي ببرد. اين فرد ابتدا بايد حجم و اندازه ديگ، درجه داغي آب و مقدار 
توان و مهارت خود در اين كار را بسنجد. در صورتي كه سنجش او از قدرت 
خود، اندازه ديگ و درجه داغي آب، محاسبه اي منطقي و واقع بينانه باشد، 
بدون مشكل يا حداقل با سختي كمتري، ديگ را جابه جا مي كند، اما اگر 
سنجش او از اين سه مورد، محاسبه اي انگيزشي و  غيرواقع بينانه باشد و 
نيز، قدرتش براي برداشتن ديگ پايين تر از اندازه لازم باشد، ديگ آب داغ يا 
در ابتداي بلند شدن از زمين، يا در ميانه راه يا در لحظات پاياني، به احتمال 
بسيار زياد كج مي شود يا فرو مي افتد و دست و پا و بدن  طرف را مي سوزاند.  
پيمان شكني، نشان دهنده اختلال در نظم اعتقادي فرد عهدشكن است، 
چراكه بر اساس آموزه هاي دين اسلام، هر كس به خدا و روز قيامت ايمان 
دارد بايد به وعده اش وفا كند. اين به آن معناست كه فرد پيمان شكن يا به 
خدا و قيامت باور ندارد يا در باور او به قول عوام »خرده شيشه« وجود دارد. 
به هر رو، آنچه به عنوان يك ضرورت، جايش در قوانين ما بسيار خالي است، 

قانون برخورد با »مديران وعده باز« و مجازات اين افراد است. 

اگر يك روز كه قصد داري�د خودروي خود را در 
حاش�يه خيابان پارك كنيد و آن وقت پاركبان 
ب�راي نيم س�اعت توقف ب�ه ج�اي 150 تومان، 
200 توم�ان از ش�ما مطالبه كند، واكنش ش�ما 
چه خواهد بود؟ آي�ا اعتراض مي كني�د و از 50 
تومان خود ن�ه به خاطر اينك�ه 50 تومان از نظر 
شما پول زيادي اس�ت؛ بلكه صرفاً به اين دليل 
كه ح�رف زور را قب�ول نداري�د، نمي گذريد يا 
ترجيح مي دهي�د با اينكه متوج�ه عمل خاف 
قان�ون آن پاركبان ش�ده ايد؛ به ه�زار دليل به 
روي خودتان نياوريد و دست آخر هم با اين فكر 
كه بگذار چي�زي هم به پاركبان برس�د، بحث و 
جدل با پاركب�ان مورد نظر را بيه�وده مي دانيد 
و بدون اعت�راض از كنار اين قضي�ه مي گذريد.

اين روزه��ا بار ديگ��ر معضل جاي پ��ارك گريبان 
ش��هروندان را گرفته است و دس��تگاه هاي كنترل 
پارك كه قرار بود مش��كلات را كمتر از قبل كند به 
مشكلات گذشته موارد جديدي را هم افزوده است. 
اين مش��كلات در حالي اس��ت كه وحيد نوروزي، 
معاون اجراي��ي س��ازمان حمل و نق��ل و ترافيك 
ش��هرداري تهران در آخرين روزهاي س��ال 90 با 
اعلام اين خبر كه دس��تگاه هاي پاركومتر در سال 
جديد فعاليتش��ان بيش از پيش مي شود بسياري 
را در اين باره اميدوار ساخت: »دستگاه هاي كنترل 
پارك حاشيه اي به جاي پاركبان ها فضاي پارك را 
كنترل كرده و اس��تفاده از پول نقد حذف مي شود. 
همچنين تا پاي��ان فروردين ماه با اس��تفاده از اين 
دس��تگاه ها، 15 هزار فضاي پارك كنترل خواهد 

شد و با كنترل 20 هزار فضاي پارك كه در گذشته 
صورت مي گرفت، كنترل ها به 35 هزار فضاي پارك 

خواهد رسيد.«
حمزه ش��كيب، رئيس كميس��يون عمران شوراي 
شهر پايتخت نيز با بيان اينكه هدف از به كار گيري 
پاركبان ه��ا، اس��تفاده بهينه از فضاي حاش��يه اي 
معابر سواره رو بود، گفت: »مقرر شده بود كه براي 
اس��تفاده از اين فضا نرخي دريافت شود تا از توقف 
طولاني م��دت يك خ��ودرو در پارك حاش��يه اي 
جلوگيري شود. اما عملكرد نامناسب پاركبان ها و 
اينكه بسياري از آنها تخصص لازم را در اين زمينه 

نداشتند، سبب ش��د تا به فكر دستگاه هاي جديد 
باشيم.« اما با وجود آغاز به كار دستگاه هاي جديد 
و تلاش مديران شهري، شهروندان به علت فقدان 
اطلاع رساني ش��فاف در اين باره و نيز نوع مواجهه 

پاركبان ها سردرگم هستند. 
  مش�كات ش�هروندان ب�ا پاركومترهاي 

جديد
دستگاه هاي پارك حاش��يه اي در حالي جايگزين 
پاركبان ها شده كه به نظر مي رسد هنوز اشكالاتي 
در اين دستگاه ها وجود دارد و بسياري از شهروندان 
با گذشتن نزديك به 20 روز هنوز شيوه هاي استفاده 

و تبعات نپرداختن پول جاي پارك را نمي دانند. 
طبق اعلام مديران ش��هري، ش��هروندان براي هر 
س��اعت پارك در محدوده طرح ترافيك س��اعتي 
۶00 توم��ان و براي س��اير مناطق س��اعتي 300 
تومان مي پردازند. اين دس��تگاه ها كه با كارت هاي 
شهروندي كار مي كند تنها دو ساعت به رانندگان 
اجازه پارك مي دهد و پس از اتمام اين مهلت راننده 
بايد بار ديگر با پرداخت هزينه، جاي پارك را براي 

مدت دو ساعت ديگر اجاره كند. 
اگرچه بس��ياري از ش��هروندان اجراي اين طرح و 
نصب دستگاه ها را باعث بهبود وضعيت جاي پارك 
و ساماندهي توقف دوبله مي دانند، اما بسياري نيز 
با انتقاد از جريمه هاي مأم��وران پليس با توجه به 
زمان نش��ان دهنده اين دس��تگاه معتقدند بايد در 
اين باره تدبيري شود.  شهروندي كه چندي پيش 
براي پارك خودروي خود از يكي از اين دستگاه ها 
استفاده كرده، مي گويد:»اگر راننده اي پس از اتمام 
زمان پارك اقدام به شارژ مجدد نكند، چراغ محل 
پارك خودرويش قرمز ش��ده و پليس او را جريمه 
مي كند، اين در حالي است كه وقتي راننده اي هزينه 
پارك را مي دهد، با گذشت چند دقيقه پليس نبايد 

خودرو را جريمه كند.«
  اطاع رساني كافي نبود

به هر رو، اعلام نداشتن پول خرد از سوي پاركبان ها، 
ندادن اطلاع��ات دقيق در ارتباط ب��ا نحوه كار اين 
دستگاه ها به شهروندان و اطلاع رساني ضعيف در 
اين باره، از مشكلاتي است كه شهروندان با آن دست 

به گريبان هستند. 

»فرزن�د كمتر، زندگي بهتر«؛ش�عاري اس�ت 
كه انگار قصد ندارد دس�ت از س�ر كشورمان 
ب�ردارد و از برنامه عملي زندگ�ي مردم خارج 
ش�ود. هش�دار كارشناس�ان درب�اره منفي 
ش�دن نرخ رش�د جمعي�ت و سياس�ت هاي 
دول�ت نه�م و ده�م ه�م ب�راي دور ك�ردن 
خانواده هاي ايران�ي از پديده» تك فرزندي«، 
ب�ه دلي�ل ناكارآم�دي س�اير برنامه ه�اي 
هم راس�تا با اين سياس�ت، ناكام مانده است. 
»فرزند كمتر، زندگي بهتر«؛ اگرچ��ه به عنوان يك 
شعار براي تغيير سياس��ت هاي جمعيتي دولت در 
سال هاي نخست بعد از جنگ تحميلي انتخاب شد، اما 
جهت گيري كلي جامعه و ساير سياست گذاري هاي 
اقتصادي، فرهنگي و اجتماعي جامعه اين ش��عار را 
به برنامه عملي زندگي م��ردم تبديل كرد و حتي به 
شكل گيري پديده »تك فرزندي« و حركت به سمت 

منفي شدن نرخ رشد جمعيت انجاميد. 
  تاريخچه حاكم شدن تك فرزندي 

س��ال 13۶8 بود كه آمار به دست آمده از نرخ رشد 
جمعيت، دولت س��ازندگي را بر آن داشت تا براي 
كنترل و كاه��ش اين نرخ رش��د، تدابي��ر ويژه اي 
اتخاذ كند و از هم��ان زمان بود كه ش��عار »فرزند 
كمتر، زندگي بهتر« به عنوان يك برنامه عملياتي 

متولد شد. ديگر تمامي هم و غم سياستگذاران در 
عرصه هاي اقتصادي، اجتماعي و فرهنگي به سمت 
اجرايي شدن اين سياس��ت پيش رفت تا جايي كه 
علاوه بر تبليغات رس��انه اي و بهره گيري از فضاي 
شهري تمام كالاهاي توليد داخل از كبريت گرفته 
تا ش��امپو و دستمال كاغذي ش��عار »فرزند كمتر، 
زندگي بهت��ر« را در ذهن مردم ح��ك مي كردند. 
در س��ال 1372 حتي قان��ون تنظيم خان��واده در 
مجلس شوراي اسلامي تصويب ش��د و پس از آن 
به تأييد شوراي نگهبان رسيد. بر اساس اين قانون، 
امتيازاتي همچون عائله مندي به فرزندان چهارم به 
بعد اختصاص نمي يافت. مجموعه اين سياست هاي 
اعمال شده از سوي دولت ها در سطح كلان جامعه 
به همراه فعاليت هاي گس��ترده فرهنگي از سوي 
رسانه ها براي القاي كافي بودن دو فرزند، كار را به 
جايي رساند كه مردم ترجيح دادند تنها يك فرزند 

داشته باشند. 
  سهم هر خانواده 1/8 بچه 

اين روزها اما شرايط   تغيير كرده است، به گونه اي 
كه به گفته وزير بهداشت نرخ رشد جمعيت كشور 
به 1/3 درصد رس��يده اس��ت و اين نشان دهنده 
كاهش سريع رشد جمعيت است. به گونه اي كه 
اگر با همين آهنگ پيش برويم، نرخ رشد جمعيت 

در آينده اي نزديك منفي مي شود. از سوي ديگر 
بنا به تأكيد مرضيه وحيد دستجردي نرخ باروري 
در كشور به 1/8رسيده اس��ت يعني هر خانواده 
كمتر از دو فرزند دارد. ش��ايد همين هش��دارها، 
احمدي نژاد را بر آن داش��ت تا دو فرزند را كافي 
نداند و در مقام سخن بر افزايش زاد و ولدها تأكيد 
كند، اما همچنان تك فرزندي فرهنگ غالب بيشتر 

خانواده هاي ايراني است. 
  طرح آتيه مهر پريد! 

ش��ايد يكي از مهم ترين دلايل بي اعتنايي مردم 
به تغيير سياس��ت جمعيتي كش��ور را بتوان در 
وعده هاي عمل نشده و تناسب نداشتن شعارجديد 

دولت با عملكردش ريشه يابي كرد. 
يكي از راهبردهاي تش��ويقي دول��ت دهم براي 
افزايش ميزان مواليد، طرح آتيه مهر بود. مطابق 
اين طرح قرار بود دولت ب��ه هر نوزادي كه از آغاز 
سال 89 به دنيا مي آيد مبلغ يك ميليون تومان 
هديه دهد و حتي سال به سال نيز مبلغي را به اين 
حساب اضافه كند. با اين وجود طرح آتيه مهر به 
همان دوران نوزادي هم نرس��يد و پس از مدت 

بسيار كوتاهي از اجرا متوقف شد. 
  هنوز هم » فرزند كمتر، زندگي بهتر«؟!

از سوي ديگر تحقق حقيقي چنين طرحي نيازمند 

جهت گي��ري هماهنگ سياس��ت هاي دولت در 
ساير بخش ها بود، اما هيچ اقدامي در حوزه هاي 
اقتصادي ي��ا حتي فرهنگي انجام نش��د تا جايي 
كه مشاهدات عيني خبرنگار اجتماعي »جوان« 
حاكي است هنوز هم شعار »فرزند كمتر، زندگي 
بهتر« بر روي برخي از محص��ولات توليد داخل 
ديده مي شود. دكتر ناصر قاس��م زاد، روانشناس 
و استاد دانشگاه درباره دلايل حاكميت فرهنگ 
تك فرزندي بر ذهن و رفتار خانواده هاي ايراني به 
»جوان« مي گويد: بعضي از خانواده ها به صورت 
آگاهانه داش��تن يك فرزند را دنبال مي كنند، اما 
برخي ديگر به دليل ش��رايط نا مناسب اقتصادي 
و هزينه هاي زندگ��ي ناگزيرند تنه��ا يك فرزند 
داشته باشند و مهم ترين دليل اين پديده را بايد 
از چشم مس��ئولان اقتصادي و اجتماعي جامعه 
ديد. وي تأكيد مي كند:در هر صورت جو غالب در 
جامعه داش��تن فرزند كمتر است، به گونه اي كه 
در كلانش��هرها بالاي ۶0 درصد خانواده ها كمتر 
از دو فرزند دارند. اين استاد دانشگاه معتقد است 
كه شرايط فرهنگي، اجتماعي و اقتصادي جامعه 
به گونه اي است كه خانواده ها امنيت اقتصادي - 
اجتماعي لازم براي داشتن فرزند بيشتر را حس 

نمي كنند. 
  چالش هاي اجتماعي تك فرزندي

حاكم شدن تك فرزندي در جامعه اما چالش هاي 
ف��ردي و اجتماعي متع��ددي را در پ��ي خواهد 
داش��ت. بخش��ي از فرآيند اجتماعي شدن ما در 
روابط خانوادگي و در كنار خواهر و برادرها شكل 
مي گيرد و تك فرزندها چنين فرصتي را از دست 

خواهند داد. 
دكتر قاسم زاد اما معتقد است در صورت آگاهي، 
والدي��ن تك فرزندها به چالش ه��اي كمتري بر 
مي خورن��د. وي تأكيد مي كن��د:دوران نوجواني 
دوراني اس��ت كه اف��راد به همدلي ني��از دارند و 
تك فرزندها تمايل زيادي به عضويت در گروه هاي 
دوس��تي پيدا مي كنند كه اي��ن موضوع نيازمند 

نظارت بيشتر والدين است. 
  شعار و دعوت كافي نيست!

رويكرد دولت نهم و دهم اگرچه بر روي افزايش 
مواليد متمركز شده است، اما اين رويكرد تنها با 
وعده هاي ناكامي همراه شد كه بيش از قبل، بذر 
محافظه كاري را در دل مردم پاشيد. بنابراين اگر 
دولت به راستي سياست هاي افزايش جمعيت را 
دنبال مي كند بايد براي تحقق اين مهم از تمامي 
ظرفيت هاي خود كمك بگي��رد و به طور ويژه با 
تمركز بر روي ابزار تغيير فرهنگ يعني رسانه ها 
بكوش��د خلأهاي فرهنگي، تبليغاتي و اقتصادي 

موجود را نيز برطرف نمايد.

محمد صادق زماني

 شرط و شروط ثبت نام دانش آموزان
 براي مهرماه

دس�تورالعمل اجرايي ثبت ن�ام دانش آموزان در س�ال تحصيلي 
92- 91 طي بخش�نامه اي از س�وي مش�اور وزير و مديركل دفتر 
وزارتي به ادارات كل آموزش و پرورش استان هاي كشور اباغ شد. 
به گزارش »جوان«، بر اساس اين دستورالعمل دانش آموزان پايه هاي 
دوم تا پنج��م ابتدايي نياز ب��ه ثبت نام مج��دد ندارند، ب��ه ويژه آنكه 
فارغ التحصيلان پايه هاي پنجم به طور معمول در پايه شش��م همان 
واحد آموزش��ي )مگر در موارد ض��روري و با درخواس��ت اوليا و نقل و 

انتقالات دانش آموزان( ثبت نام و ساماندهي مي شوند. 
اين بخشنامه مديران مدارس دولتي را ملزم به ثبت نام از دانش آموزان 

ميان پايه بدون حضور دانش آموزان و اولياي آنان كرده است. 
همچنين، ضمن تأكي��د بر ثبت ن��ام دانش آموزان از طريق س��امانه 
الكترونيكي آمده است: ثبت نام دانش آموزان پايه اول ابتدايي از اول تا 
پايان ارديبهشت و پايه هاي دوم تا ششم ابتدايي از اول تا پايان خرداد 
ماه صورت مي گيرد و در س��اير پايه ها و دوره ه��ا از اول خرداد لغايت 
پايان تيرماه )ثبت نام مش��روط( انجام خواهد ش��د.  از ديگر تأكيدات 
اين دستورالعمل ممنوعيت، دريافت هر گونه وجه نقد، چك حامل و 
چك هاي مسافرتي در مدارس غيردولتي است كه بايد وجوه دريافتي 
بابت شهريه به حساب مدرس��ه واريز و چك هاي صادره توسط اولياي 
دانش آموزان در وجه مدرسه صادر شود.  همچنين دريافت شهريه و نيز 
دريافت پول به عنوان كلاس هاي فوق برنامه مجلات رشد يا آزمون هاي 
احتمالي تا پايان شهريورماه به استثناي وجوه مربوط به بيمه و كتب 

درسي هنگام ثبت نام در مدارس دولتي ممنوع است. 

نماينده ولي فقيه در امور حج و زيارت:
زائران ايراني حرمت و شأن تشيع را حفظ كنند

نماينده ولي فقيه در امور حج و زيارت 
بر ضرورت حفظ شأن و حرمت تشيع 
از س�وي زائران ايراني تأكيد كرد و از 
زائ�ران ايراني خواس�ت در نمازهاي 
جماعت ش�ركت كنند و از ت�ردد در 
خيابان ه�ا در موقع نم�از بپرهيزند. 
به گزارش »جوان« به نقل از پايگاه اطلاع 
رساني حج وابس��ته به بعثه مقام معظم 
رهبري، حجت الاسلام والمسلمين س��يد علي قاضي عسكر در جمع 
عمره گزاران گفت: زائران اگر از اطلاعات لازم براي اعمال حج برخوردار 
باشند مي توانند به راحتي اعمال خود را انجام داده و با مشكلات كمتري 
مواجه شوند.  وي، خواندن نماز اول وقت، نماز شب و همچنين ذكر و 
ياد خدا را از جمله كارهايي دانست كه بايد بسيار مورد توجه زائران قرار 
گيرد تا در طول سفر بتوانند از بركات معنوي اين سفر بهره مند شوند. 

قاضي عس��كر تصريح كرد: بايد مراقب باشيم س��راغ مسائل انحرافي 
و اختلافي نرويم. بايد نگاهمان اين گونه باش��د كه م��ا هم عضوي از 
پيكر امت اسلامي هستيم و به مكه و مدينه مي رويم تا با ديگر برادران 
مسلمان خود كه از سراسر جهان به اين شهر ها مي آيند همچون يك 
پيكره واحد، متحد و يكپارچه از اسلام حمايت كنيم.  سرپرست حجاج 
ايراني اكثر بانوان زائر ايراني را داراي پوشش مناسب اسلامي دانست 
و اظهار داشت: بانوان ما با رعايت حجاب خود در عربستان باعث آبرو و 
اعتبار تشيع هستند. در محيط عربستان بانوان محترم مراقبت بيشتري 

داشته باشند و حجابشان را بيش از هر زمان ديگري رعايت كنند. 

با مصوبه شوراي مديران
نقل و انتقال دانشگاه آزادي ها به محل سكونت 

قطعي شد
در جلسه مديران دانشگاه آزاد اسامي به صورت اصولي با بخشنامه 
نقل و انتقال دانشجويان به محل دائم زندگي پدر و مادر موافقت شد. 
به گزارش »جوان«، در اين جلس��ه كه روز شنبه برگزار شد به صورت 
اصولي با بخشنامه نقل و انتقال دانش��جويان به محل دائم زندگي پدر 
و مادر موافقت شد.  اين موافقت به ش��رط آن است كه دانشجو هم در 
دو ترم مهماني معدل بالاي 17 داشته و هم واحدهاي دانشگاهي مبدأ 
و مقصد به تفاهم رسيده باشند.  فرهاد دانش��جو، رئيس دانشگاه آزاد 
اسلامي از رؤس��اي مناطق و واحدهاي دانش��گاهي خواست تا در اين 

خصوص مساعدت لازم را داشته باشند. 

پيشگيري فضاي مجازي »آفلاين« است!
اين روزها هشدارهاي گوناگوني درباره فضاي مجازي و جرايم سايبري كه 
اتفاق مي افتد، در رسانه ها منتشر مي شود و برنامه هاي گسترده اي در اين 
حوزه در حال اجراس��ت. آغاز فعاليت پليس فضاي مجازي از سال گذشته 
و تشكيل ش��وراي عالي نظارت بر فضاي مجازي تنها گوشه اي از اقداماتي 
است كه براي مهار آثار و پيامد هاي منفي فضاي مجازي در كشور اجرايي 
شده است.  اما در اين بين به نظر مي رسد، كه  موضوع مهمي نه تنها از نگاه 
كارشناسان اجتماعي مغفول مانده اس��ت، بلكه برنامه ريزان حوزه فضاي 
مجازي هم در برنامه هاي خ��ود اين موضوع مهم را لح��اظ نكرده اند. اين 
موضوع با اهميت »پيشگيري« است كه فراموش شده و اين روزها در فضاي 

مجازي »آفلاين« است!
در كشور ما هم در چند سال گذشته به دليل فعاليت گسترده كلاهبرداران 
در فض��اي مج��ازي و تش��كيل پرونده هاي��ي از كلاهب��رداري، اخاذي و 
سوء استفاده هاي مالي و اخلاقي مرتبط با فضاي مجازي حساسيت ويژه اي 
براي كاهش آسيب هاي ناش��ي از سوء اس��تفاده از فضاي مجازي در بين 
دستگاه ها و سازماني هاي مسئول به وجود آمده است؛ حساسيتي كه روز به 
روز با تشكيل واحدهاي مستقل براي بررسي و رصد شرايط حاكم بر فضاي 
مجازي بيشتر مي شود.  اما در اين بين آنچه از قلم افتاده و كمتر به آن توجه 
شده است، بحث پيشگيري از آسيب هاي فضاي مجازي است، از پيامد هاي 
منفي، كلاهبرداري ها و رصد دقيق فضاي مجازي دم مي زنيم، اما برنامه اي 
جامع براي پيشگيري از آسيب هاي اين جريان نداريم. در اظهارنظرهايمان به 
دغدغه جامعه شناسان و كارشناسان اجتماعي نسبت به رشد لجام گسيخته 
جرايم سايبري اش��اره مي كنيم، اما از همين كارشناسان يك برنامه جامع 
برمبناي اصل پيشگيري نمي خواهيم.  نبود يك سياست هماهنگ و جامع 
در زمينه پيشگيري از جرم در فضاي مجازي، فعاليت هاي متعدد، پراكنده 
و بي هدف و همكاري ضعيف ميان دستگاه هاي مسئول در امر پيشگيري 
از جرم، مواضع و ديدگاه هاي متفاوت و گاه متناقض سازمان هاي مسئول، 
مشاركت ضعيف مردم و حضور نداشتن سازمان هاي غير دولتي از مهمترين 
عوامل ناكارآمدي سياست هاي پيشگيري در حوزه فضاي مجازي محسوب 
مي شود. در حال حاضر سياس��ت هاي فضاي مجازي تنها بر رصد و مقابله 

استوار شده است! 
بررسي ابعاد پيش��گيري از وقوع جرايم در فضاي مجازي درچند مرحله 
انجام پذير است. پيشگيري از جرايم در فضاي مجازي مرحله اي كارآمد 
و تأثيرگذار است، براي تحقق اين موضوع شناخت عوامل جرم زا و از بين 
بردن زمينه هاي شكل گيري موضوعي ضروري است. اين روزها در جوامع 
در حال توسعه مديران، پژوهش��گران و محققان را ترغيب مي كنند تا با 
تلاش مجدانه و هماهنگ، بيشتر جنبه هاي علمي و كاربري را براي تدوين 
برنامه اي جامع در حوزه پيش��گيري بررس��ي كنند و راهكارهاي مؤثري 
را براي پيشگيري از آس��يب هاي فضاي مجازي ارائه كنند.  اما متأسفانه 
در كش��ور ما به دليل نبود اين سياس��ت هاي حمايتي هر كارش��ناس و 
جامعه شناسي براي خود با توجه به تحقيقات شخصي راهكارهايي را ارائه 
مي كند و در حقيقت ساز خود را مي زند. نتيجه اين موضوع نداشتن بانك 
جامع از راهكار ها در حوزه پيشگيري است. تمامي كساني كه در اين حوزه 
فعاليت مي كنند با مشكلات اين حوزه آشنايي دارند؛ اما هر كدام از زاويه  

نگاه خودشان تصوراتي دارند. 
از سوي ديگر يكي ديگر از مشكلات موجود در برنامه هاي مقابله با آسيب هاي 
فضاي مجازي، ناپختگي قوانين اين حوزه است، قوانين مربوط به حوزه هاي 
تخصصي فضاي مجازي پختگي لازم را ندارند و بايد در اين قوانين بازنگري 
كلي صورت گيرد.  فراموش نكنيم، فضاي مجازي همواره به صورت لحظه اي 
در حال تغيير و تحول است و براي مقابله با آسيب ها و پيامد هاي آن بايد با 
داشتن اطلاعات لازم و به روز و استفاده مؤثر از اصل پيشگيري وارد ميدان 
ش��د. در فضاي مجازي كه همواره به صورت آنلاين ش��گرد ها و روش هاي 
كلاهبرداري تغيير مي كند، نمي توان آفلاين بود و تنها به برنامه هاي سطحي 

و زود گذر بسنده كرد. 

علي البرزي

»جوان« از تمامي مشكات پاركبان ها گزارش مي دهد

هفت خوان جاپارك
محسن جعفري
  گزارش دو

سرپرس�ت س�ازمان اوق�اف و ام�ور خيري�ه 
كش�ور آماري از امامزاده ه�اي دروغين اعام 
نك�رد ول�ي گف�ت در اي�ن امامزاده ها بس�ته 
مي ش�ود و با متولي�ان آنها برخ�ورد مي كنيم. 
به گزارش » جوان«، حجت الاسلام علي محمدي، 
روز گذشته در حاشيه نشست خبري اين سازمان در 
مورد افزايش امامزاده هاي دروغين گفت: اين آمار 
كذب است ولي اينكه مي گوييد برخي امامزاده ها 
هيچ پش��توانه اي نداشته و س��ودجويان به دنبال 
كسب درآمد هستند بايد بگويم سازمان اوقاف به 

دنبال توليد امامزاده جديد نيست و افرادي كه به 
دور از چشم اوقاف امامزاده ايجاد كرده و سودجويي 
مي كنند با آنها برخورد و  در آن بقعه بسته مي شود 

و به مردم هم اطلاع مي دهيم. 
نماينده ولي فقيه در سازمان اوقاف و امور خيريه 
افزود: موض��وع امامزاده هاي دروغي��ن را قبول 
نداريم و هيچگاه اين امامزاده ها را جزو آمارمان 
حساب نمي كنيم. وجود چنين امامزاده هايي از 
ريشه و بن غلط است و نه از لحاظ شرعي و نه از 
لحاظ قانوني درست نيست كه بخواهيم در اين 

باره حرفي بزنيم.  وي ادامه داد: پرداختن به اين 
مسائل خيانتي بزرگ اس��ت ولي اين به آن معنا 
نيس��ت كه ما با يك خواب يا رؤيا بخواهيم بقعه 
جعلي و ساختگي ايجاد نماييم.  حجت الاسلام 
علي محمدي در پاسخ به اين سؤال كه چرا تعداد 
امامزاده ها طي سال هاي گذشته زياد شده است 
گفت: غرب��ت امامزاده ها در گذش��ته بزرگترين 
مشكل بود. اينكه اوقاف بخواهد امامزاده درست 

كند عقلاني نيست.
 ما دنبال خرافه گرايي و حدس و گمان نيستيم 

اما پس از انقلاب با مرمت و ثبت و يافتن تمامي 
امامزاده ها توانستيم اين آمار را در اختيار مردم 

قرار دهيم. 

سرپرست سازمان اوقاف تأكيد كرد
برخورد با متوليان امامزاده هاي دروغين 

  اوقاف

آموزش عالي رايگان را متوقف نكنيد!
ن�وام چامس�كي در اظه�ارات اخي�ر نس�بت ب�ه گس�ترش 
م�وج خصوص�ي ش�دن آم�وزش عال�ي هش�دار داده اس�ت. 
به گزارش مهر،   بنيانگذار زبان شناس��ي م��درن در مقاله اخير خود 
نسبت به خصوصي س��ازي آموزش عالي هشدار داده است.  چامسكي 
معتقد است كه آموزش عمومي و همگاني در سراسر جهان مورد حمله 
و تهديد قرار گرفته است.  در مقابل اين تهديد و حمله، دانشجويان در 
كشورهاي بريتانيا، كانادا، شيلي و تايوان و مناطق ديگر جهان واكنش ها 

و مخالفت هايي را از خود نشان داده اند. 
يكي از دانشگاه هايي كه دست به اين اقدام زده و آموزش همگاني را مورد 
حمله قرار داده، دانش��گاه ايالتي كاليفرنيا بوده است. در واقع دانشگاه 
ايالتي كاليفرنيا با اقدام خود يكي از بزرگترين سيس��تم هاي آموزش 
عمومي و همگاني را از بين برد.    روند خصوصي شدن و گرفتن شهريه 
توسط مراكز دانش��گاهي، تهديدي جدي عليه آموزش عالي به شمار 
مي رود و اين اقدام خلاف آن باوري است كه بر اساس آن شهروندان بايد 

از آموزش رايگان عمومي و همگاني برخوردار باشند. 

عكس: محمدحسين ولايتي/ جوان


